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KONKRÉTNÍ PŘIPOMÍNKY 
Připomínka č. 1 – k bodu č. 28 navrhovaného usnesení  

Svaz průmyslu a dopravy ČR doporučuje předkládat harmonogram dopravních staveb alespoň jednou za 

4 měsíce. 
 

Odůvodnění: 

Přehled investorské přípravy staveb, jejichž stavební náklady přesahují 300 mil. Kč předkládaný pravidelně 

ministerstvem dopravy je důležitým materiálem, který seznamuje vládu a odbornou i širokou veřejnost 

s postupem realizace nejdůležitějších dopravních staveb a informuje o stavu výkupu pozemků, stanoviska 

EIA, stavebního povolení a zejména časového období realizace jednotlivých staveb. Přehled tak upozorňuje 

všechny dotčené subjekty o aktuálních nejproblematičtějších aspektech každé stavby a také informuje 

o budoucím plánu výstavby. Oblast infrastruktury je z národohospodářského hlediska klíčová a měla by jí být 

věnována patřičná pozornost. Předkládání třikrát ročně zároveň umožní relevantní informování o přípravě 

staveb se sníženou administrativní a časovou náročností. 
 

Tato připomínka je doporučující. 

  

Připomínka č. 2 – k bodu č. 31 navrhovaného usnesení 

SP ČR nesouhlasí se změnou č. 31, kterou se rušení bod III usnesení ze dne 22. března 2017 č. 220 a požaduje 

zachování pravidelného předkládání informací o postupu liberalizace železniční dopravy. 
 

Odůvodnění: 

Zpráva o postupu otevírání trhu veřejných služeb v přepravě cestujících v oblasti dálkové a nadregionální 

dopravy je zásadním dokumentem pro budoucí vývoj železničního trhu a s ním spojené liberalizace. Později 

představený materiál „Role státu při zajišťování dopravní obslužnosti v železniční dopravě po roce 2019 

a dopady nové legislativy na společnost ČD“ rozvíjí problematiku liberalizace, identifikuje její zásadní 

překážky a nastiňuje možná či nutná řešení. Nejen z tohoto materiálu ale i z vyjádření zástupců všech 

dopravců a ministerstva dopravy vyplývá, že přestože liberalizace hlavních tratí má začít dle Harmonogramu 

uzavírání smluv o veřejných službách až v roce 2021, kvůli správním a dalším lhůtám (nutnost předčasného 

zveřejnění podmínek soutěže, samotná soutěž, případná odvolávání účastníků apod.) musí být jednotlivé 

překážky odstraňovány již od let 2017/2018. Liberalizace železničního trhu má přímé dopady jak na stát a jím 

vlastněného dopravce a jeho zákazníky, tak na další soukromé společnosti a musí být prováděna v souladu 

s evropským právem a zároveň s ohledem na specifickou situaci státního dopravce, stávající závazky (včetně 
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právních) a postavení zaměstnanců dopravců. Informování o plnění jednotlivých úkolů a odstraňování 

překážek je tak záležitostí nejen vlastníka státního dopravce (ministerstva dopravy), ale i sociálních partnerů, 

vlády a celé společnosti. Z tohoto důvodu a vzhledem k dosavadním problémům s odstraňováním 

jednotlivých překážek trváme na pravidelném předkládání a informování o postupu (či nepostupu) otevírání 

trhu a odstraňování jednotlivých překážek. 
 

Tato připomínka je zásadní. 

 

Připomínka č. 3 – k bodu č. 14 navrhovaného usnesení 

SP ČR nesouhlasí se změnou č. 14, kterou se ruší bod II/2/a usnesení ze dne 21. prosince 2015 č. 1066, 
o návrzích velkých infrastruktur pro výzkum, experimentální vývoj a inovace pro poskytnutí účelové podpory 
v letech 2016 až 2022. MŠMT by tak již nemuselo předkládat vládě informaci o výstupech hodnocení projektů 
účelové podpory velkých infrastruktur pro výzkum, experimentální vývoj a inovace do dne 30. června 2018. 
Svaz nepovažuje úkol za překonaný a jeho další plnění za bezpředmětné, jak je uvedeno v předkládací zprávě. 
Na základě následujících důvodů žádá zachování bodu II/2/a. 
 

Odůvodnění: 

1. Dne 6. 11. 2017 MŠMT předložilo vládě materiál s názvem Mezinárodní hodnocení velkých výzkumných 
infrastruktur ČR. V jeho předkládací zprávě se píše: „Předkládaný materiál informuje členy vlády ČR 
o procesu a samotných výstupech hodnocení velkých výzkumných infrastruktur ČR a jejich nově 
předložených návrhů. Návrh na schválení poskytování účelové podpory MŠMT těmto velkým výzkumným 
infrastrukturám v budoucím období bude MŠMT předložen na schůzi vlády ČR jako samostatný materiál, 
a to v kontextu projednávání návrhu výdajů státního rozpočtu ČR na výzkum, vývoj a inovace pro rok 2019 
a jeho střednědobého výhledu na léta 2020 a 2021.“ Zmíněný samostatný materiál byl několikrát 
projednáván RVVI, která se na svém 332. zasedání usnesla, že: „… žádá MŠMT o předložení přehledné 
analýzy plnění mise a financování jednotlivých výzkumných infrastruktur. Analýza dle jednotlivých 
výzkumných infrastruktur bude zahrnovat dosud vynaložené výdaje z veřejných zdrojů, příklady 
konkrétního přínosu jednotlivých výzkumných infrastruktur, požadované finanční prostředky do roku 2022 
celkem ze všech veřejných zdrojů a členění na investiční a neinvestiční, předpokládané přínosy pro výzkum 
v ČR, společenskou relevanci a indikátory úspěšnosti a efektivity provozu dle Metodiky 2017+ (business 
plány jednotlivých velkých výzkumných infrastruktur a výzkumných infrastruktur včleněných do velkých 
výzkumných center vybudovaných v rámci OP VaVpI).“ 

2. Svaz opakovaně upozorňuje, že tzv. Cestovní mapa velkých infrastruktur výzkumu, vývoje a inovací ČR 
obsahuje pouze infrastruktury základního výzkumu. RVVI by měla dohlédnout na to, aby se na této 
cestovní mapě objevily infrastruktury důležité pro konkurenceschopnost ČR, tedy i infrastruktury, které 
poskytují aplikovaný výzkum a vývoj pro potřeby podniků v ČR. 

3. Na podporu velkých infrastruktur se vyčleňuje stále větší částka z rozpočtu na VaVaI, aniž by kdokoliv byl 
schopen doložit jejich přínosy pro ČR (ekonomické i neekonomické). 

4. Ve vyspělých státech EU jsou na cestovní mapu zařazeny unikátní velké, oborově významné laboratoře – 
toto v ČR zdaleka není (např. VZLÚ a letecké větrné tunely jsou zařazeny na seznam Evropských 
infrastruktur, zatímco v ČR uznány nebyly). 

5. O špatně nastavených parametrech hodnocení pro velké infrastruktury několikrát jednali zástupci SP ČR 
i AVO s MŠMT, a to bez výsledku. 

 

Tato připomínka je zásadní. 


